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Diàleg/


Conversa amb el doctor
Federico Mayor Zaragoza, president
de la Fundación Cultura de Paz
Joaquim Triadú
President del Patronat de la ICCIC
Enric Masllorens
Director general de la ICCIC
Jesús Diego
Secretari adjunt de la ICCIC


El Consell de Redacció de Segell  vol
agrair al doctor Federico Mayor Zarago-
za la gentilesa i la deferència que ha
tingut amb la ICCIC per avenir-s’hi a
dialogar sobre aspectes propis d’una
institució educativa. Una institució que
vol transmetre als seus alumnes els
valors de la cultura, de l’educació i de
la pau, com a valors consubstancials
a la persona humana, sense els quals
no és possible cap mena de progrés.


> Doctor Mayor Zaragoza, atesa la seva
trajectòria personal i el seu currículum
professional, en el supòsit que es volgués
definir d'alguna manera, amb quin dels
atributs següents s'hi trobaria més
còmode: científic, professor, gestor o
poeta?


Les tres primeres, d'acord. L'última
no la mereixo... encara! En realitat sóc
un ciutadà del món preocupat per
l'esdevenidor...


> Durant els 20 anys de permanència i
treball a la UNESCO, els nou primers com
a director general adjunt, i més tard com
a primer mandatari fins al 1999, el seu
treball al front d'aquest organisme ha
girat a l'entorn de l'educació, la cultura,
la ciència i la comunicació, quatre pilars
indispensables per a la pau mundial. Ara,
des de la Fundación Cultura de Paz que
presideix, quins són els eixos fonamentals
del seu pla estratègic per aconseguir els
seus objectius?


Els eixos fonamentals són els
mateixos: construir la pau i l'esperit
de cadascú, com a comportament
quotidià. Però les accions són diverses
i estan molt ben descrites a la decla-
ració i al Pla d'acció sobre una cultura
de pau: activitats relatives a l'educa-
ció, al desenvolupament econòmic i
social sostenible, promoure el respec-
te de tots els drets humans, garantir
la igualtat entre dones i homes, afavo-
rir la participació democràtica i també
la comprensió, la tolerància i la solida-
ritat.


Juntament amb les activitats destina-
des a fomentar la comunicació partici-
pativa i la lliure circulació d'informació
i coneixements, el Pla que comento
detalla les maneres més adients i
eficaces per facilitar la transició d'una
cultura de força i violència cap a una
cultura de comprensió i de pau.
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Federico Mayor Zaragoza va néixer a


Barcelona l'any 1934. Doctor en farmà-


cia per la Universitat Complutense de


Madrid (1958), el 1963 va guanyar la


Càtedra de Bioquímica de la Facultat de


Farmàcia de la Universitat de Granada,


i el 1968 va arribar a rector, càrrec que


va exercir fins al 1972. Cofundador el


1974 del Centre de Biologia Molecular


Severo Ochoa de la Universitat Autòno-


ma de Madrid i del Consell Superior


d'Investigacions Científiques. Entre altres


responsabilitats polítiques, el professor


Mayor Zaragoza ha exercit els càrrecs


de subsecretari d'Educació i Ciència del


Govern espanyol (1974-1975), diputat


al Parlament espanyol (1977-1978),


conseller del president del Govern


(1977-1978), ministre d'Educació i


Ciència (1981-1982) i diputat al Parla-


ment Europeu (1987). El 1978 va


ocupar el càrrec de director general


adjunt de la UNESCO;  el 1987 va ser


elegit director general d'aquesta


organització, i va ser reelegit el 1993


per a un segon mandat. El 1999 va


decidir no presentar-se a un tercer


mandat i, quan va tornar a Espanya, va


crear la Fundación Cultura de Paz, de la


qual és president. El 13 de juliol de


2005 la Generalitat de Catalunya li ha


atorgat la Creu de Sant Jordi a títol


personal per la contribució tan rellevant


al diàleg entre civilitzacions, a l'educa-


ció com un dels principals instruments


del progrés dels pobles i a la coopera-


ció i la cultura de la pau com a fonts de


prevenció de conflictes i d'incentius d'un


futur millor.







Diàleg/Conversa amb Federico Mayor Zaragoza


> Un altre valor que s'acostuma a asso-
ciar a la pau és el de la tolerància. Hi ha,
però, diverses maneres d'exercir aquest
valor. A vegades, fins i tot, podem inter-
pretar que ser tolerants amb els altres
és senzillament no interactuar amb el
pròxim, que cadascú faci el que més li
convingui. Hi ha també qui pensa que
amb determinades actituds, situacions,
actuacions concretes de les persones i
dels estats, s'hauria de ser profundament
intolerants. Quina seria, a criteri seu, la
clau de volta d'aquests plantejaments?


Llegir la magnífica Declaració sobre la
tolerància, de l'any 1995, amb motiu
del cinquantè aniversari de les Na-
cions Unides. L'article primer diu així:
“La tolerància consisteix en el respec-
te, l'acceptació i l'apreciació de la rica
diversitat de les cultures del nostre
món, de les nostres formes d'expres-
sió i maneres d'ésser humans. La
fomenten el coneixement, l'actitud
d'obertura, la comunicació i la llibertat
de pensament, de consciència i de
religió. La tolerància consisteix en


l'harmonia en la diferència. No sols
és un deure moral, sinó a més és una
exigència política i jurídica. La toleràn-
cia, la virtut que fa possible la pau,
contribueix a substituir la cultura de
guerra per la cultura de pau.”


Tolerància no significa indulgència o
condescendència. Significa alteritat,
escoltar, dialogar, intentar compren-
dre... i recordar sempre la radical
igualtat en dignitat de tota persona...


> “Quan les hores decisives han
passat, és inútil córrer per atènyer-
les”
                                     Sòfocles


Doctor Mayor Zaragoza, amb aquesta
frase encapçala un article seu publicat
amb motiu del desastre provocat pel
tsunami que va tenir lloc al sud-est asiàtic
el desembre de 2004. Es dóna la
circumstància que aquest desastre va
anar precedit d'unes recomanacions de
les Nacions Unides que, en el cas d'haver
estat ateses, amb tota probabilitat ha-
guessin minvat els efectes de la catàs-
trofe. Aprendrem algun dia dels nostres
errors o bé es tracta de la pròpia natu-
ralesa de la condició humana?


No, no. La  naturalesa de la condició
humana és una meravella. El que
passa és que durant segles ens han
educat en el si d'una civilització
masculina, en les normes i lleis del
més fort, de la imposició, de l’”ordeno
y mando...” La gent s'hi resignava
–pensem en l'espai molt més reduït
al seu abast– i passava la seva vida
(i fins moria!) al servei dels poderosos
(poder econòmic, polític, militar, ecle-
siàstic, mediàtic, etc.); tot això s'ha
d'acabar.


El segle XXI ha de ser el segle de la
gent –per fi. I la gent sabrà moltes
coses que els governs no han sabut o
no han volgut saber: Per exemple, les
mesures que cal prendre per reduir
l'impacte de les catàstrofes naturals...
o les recomanacions o mesures
establertes fa anys per castigar els
perversos que obtenen imatges de
pedofília... S'han de revisar tots els
magnífics documents sobre convivèn-
cia, desenvolupament, cultura, iden-
titat i diversitat ja produïts pel sistema
de les Nacions Unides.


> Tothom sembla estar d'acord en el fet
que la pau és un valor en si mateix.
Sovint es parla de la cultura de la pau,
de l'educació en la pau i en la convivència
com els eixos que haurien de presidir
qualsevol relació entre les persones i els
estats. La realitat és una altra de ben
diferent? Hi podem aspirar o es tracta
d'una utopia?


Les utopies ens fan caminar per con-
vertir el que és impossible avui en
possible demà. No esperi mai res dels
realistes: no pot transformar la realitat
qui l'accepta...


El que és inversemblant és haver
acceptat totes les derives que han
conduït a la situació actual de confusió
i por. Sobretot haver canviat els valors
universals per les lleis del mercat. El
resultat està a la vista: emigracions
desesperades, agressivitat, etc.


> Quan es parla de pau, sovint apareix el
fantasma de la guerra i el de la cursa
d'armaments. Es cau en el recurs fàcil de
comparar els pressupostos dels progra-
mes de defensa i els programes de coo-
peració i desenvolupament. No li sembla
que és un discurs que ultrapassa les
necessitats més immediates d'una bona
part del planeta i que s'hauria de passar
a l'acció d'una manera supranacional?
Poden, realment, entitats com les Nacions
Unides i la UNESCO fer front a aquesta
situació?


No és un recurs fàcil: és una vergonya
a la qual ens hem acostumat. S'han
fet esforços per establir el marc ètic i
jurídic supranacional que evitaria les
tremendes disparitats presents, les
condicions de vida inhumanes, que
cada dia produeixen un genocidi silen-
ciós de 50.000 persones... Dos
presidents dels Estats Units, Wilson i
Roosevelt, van intentar al 1919 i al
1945 –amb la Lliga de Nacions i


l'ONU, respectivament–,  al final de
les dues grans guerres mundials,
mitjançant l'existència de les institu-
cions procurar l'equilibri i evitar el
recurs de la força... Però, les dues
ocasions, ha estat el gran consorci
industrial bèl·lic qui ha guanyat la
partida.


Un cop acabada la guerra freda, tenim
ara la pau freda d'una oligocràcia i,
més recentment, d'una hegemonia
que demana amb urgència una refun-
dació de les Nacions Unides, del
sistema del seu conjunt i, molt particu-
larment, de la UNESCO.
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> L'Escola Virtèlia, de la qual vostè va ser
antic alumne, des de l'any 1995, ja com
a escola de música, passa a formar part
de la Fundació Institució Cultural del CIC.
Quin record li evoca el seu pas com a
estudiant per Virtèlia, una de les escoles
més emblemàtiques de Catalunya?


Recordo, sobretot, la qualitat del
professorat: Ramon Fuster, Francesc
Gomà, Enric Badal (que encara viu i
lúcidament), Joan Triadú, etc.; l'educa-
ció depèn de l'atenció familiar (parlar,
conversar a casa) i de l'excel·lència
dels mestres. La resta és secundari.
Recordo també els meus amics per a
sempre: Kirchner, Carner, Sen, Vila
Grau, Jaumot, Leutner, etc. Fa ben poc
vaig estar sopant amb els primers,
coordinats per Ramon Kirchner, el meu
germamic (hermamigo), que diria Pilar
Paz.


I recordo també la inutilitat absurda i
contraproduent de prohibir l'ús del
català. Excepte, estrictament, a la
classe oficial, fins i tot els castellano-
parlants van aprendre el català...


Per què alguns, instal·lats en anacròni-
ques visions polítiques i culturals,
temen la diversitat? Si el que ha de
fer por és la uniformitat! Com que els
meus pares eren de Tortosa, el Baix
Ebre, a casa parlàvem el tortosí, una
modalitat molt rica del català, i a Virtè-
lia el català de Barcelona...


La diversitat és una gran riquesa. El
que és nefast –com passa amb qual-
sevol pertinença– és el dogmatisme,
l'extremisme... com han tingut ocasió
d'experimentar –encara que sembla
que no vulguin aprendre les lliçons–
els qui, fa ben poc, l'atacaven des del
Govern central.


> Un home de la seva experiència i
coneixements ha de tenir per força la
seva pròpia cosmovisió del món. Per
cloure aquesta entrevista, ens en voldria
fer cinc cèntims perquè ens ajudés a
albirar un món millor?


La recepta és concloent: es diu amis-
tat, fraternitat, amor. Es diu pensar
més en els altres i menys en un
mateix. Es diu tenir presents sobretot
els més vulnerables: els joves. Es diu
no guardar silenci quan es prenen
decisions, a escala local o mundial,
que poden afectar l'herència que
devem a les generacions de demà.


L'únic compromís és el futur•
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> Quin creu què és el discurs convincent
que haurem d'emprar amb el nostre
jovent a les escoles per tal que siguin
capaços d'agafar el relleu que els corres-
pon de manera molt més compromesa
que no pas nosaltres ho hem fet?


El discurs convincent no ha de tenir
lloc a les escoles sinó, sobretot, a
casa. S'ha de tenir més temps per
parlar, per sentir junts, per  conèixer
l'experiència dels pares, els germans,
la família, etc.


Aquest és el gran dèficit. I no s'ha de
traslladar a l'escola la responsabilitat
de l'educació, que correspon als
progenitors.


> Compartir és la paraula clau?


Si. És de justícia. Però a més és el
gran fonament de la convivència
pacífica.


> A propòsit de compartir. Vostè ha
format part de la Comissió Estat-Genera-
litat encarregada de decidir i dictaminar
sobre el retorn dels papers de Salaman-
ca. Quan tot plegat semblava haver-se
resolt favorablement, a què creu que són
degudes aquestes reaccions de profunda
intolerància contra les institucions –i en
algun cas les persones– catalanes?


El dictamen de la Comissió es basa en
dos principis: tornar el que es va confis-
car i procurar mantenir plenament
l'accessibilitat de l'Arxiu. Els especia-
listes de la Comissió (18 membres)
van fer un treball excel·lent: la prova és
que l'informe arxivístic es va aprovar
per unanimitat; l'informe històric, amb
una sola abstenció; i l'informe jurídic i
final es va adoptar sense cap vot en
contra (tres abstencions). Es tracta
d'un modest arxiu de l'Estat a Salaman-
ca. Ara es podria convertir en un gran
arxiu d'una època que necessita encara
molts aclariments. Davant d'aquests
fets, les reaccions intemperants, les


manifestacions emotives i les desqua-
lificacions són, malauradament, prova
d'un comportament antidemocràtic.
Quant al contingut d'alguna de les
pancartes, crec que són transgres-
sions que han de portar als irascibles
davant dels tribunals. Tingui la segure-
tat que el dictamen va ser totalment
objectiu i que qualsevol connotació
pro o anticatalanista no correspon a
la veritat i atempta greument contra
aquest bressol magnífic de cultures
que representa Espanya.


> Diversos indicadors mundials ens fan
pensar que estem en un moment idoni
per emprendre accions decidides en la
lluita contra la pobresa i la fam. Dues
situacions que van de la mà i abracen
els països més necessitats.


Serem  capaços de vèncer, sobre la base
del que vostè anomena principis morals
universals, aquestes dues situacions i
entrar en una nova era, en un nou ordre
mundial en què el món –com diu
l'aforisme– estigui més ben repartit?


Sí. Com li deia abans, crec que estem
arribant –gràcies al desenvolupament
tecnològic i la possibilitat de participa-
ció virtual– a un moment en què els
temps de docilitat i acceptació (“no hi
ha remei”), s'hauran acabat.


La pobresa, la fam, les condicions
insuportables en què viuen tants de
centenars de milions de persones,
mentre que uns quants (no més del
20 % de la humanitat) viuen enmig de


l'artifici i l'excés, no pot continuar per
a bé de tots. La cultura de la pau, del
diàleg, de la conciliació, ha de subs-
tituir la secular cultura de la força i la
imposició.
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